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درمکتب امام

تصورکردهاندمادرجامیزنیم...
اســتکبار غرب شــاید تصور کرده است از اینکه اســم بازار مشترک و حصر 

اقتصادی را به میان بیاورد ما درجا می زنیم و از اجرای حکم خداوند بزرگ صرف 

نظر می نماییم.

صحیفهامام؛ج۲۱؛ص۲۹۰|پیامبهروحانیون؛
۳اسفند۱۳۶۷

وزیرکشورباحضوردرجلسهعلنیمجلسضمن
ارائهتوضیحاتیدربارهپولهایکثیفاظهارداشت:
سخنمدربارهپولهایکثیفتنهاهشداربودهواز

آناستفادهسیاسیشدهاست.
حــدود 2 ماه پیــش بود که برای نخســتین بار وزیر 
کشور بحث پول های کثیف در انتخابات را به میان کشید. 
بحثی جنجالی که حتی توضیحات فردای او نیز نتوانست 
دامنه آن را جمع کند. این ســوژه در این مدت به خوراک 
رســانه های مدعی اصلاحات و حتی رسانه های ضدانقلاب 
تبدیل شد و در حالی که نظام انتخاباتی جمهوری اسلامی 
به جرات پاک ترین و سالم ترین سیستم انتخاباتی به شمار 
می رود، هجمه هــای ناجوانمردانه ای به این بهانه علیه آن 

صورت گرفت.
چنــدی پیش اعلام شــد که وزیر کشــور برای ادای 
توضیحات در این خصوص به مجلس می رود و رسانه های 
مذکور با آب و تاب از رمزگشایی وی در این باره در مجلس 
نوشتند و باز هم همان ادعاها و تخریب ها. مدعیان اصلاحات 
که تا پیش از این بحث از هیچ کوششــی برای تخریب و 
تلاش برای برکناری وزیر کشــور دریغ نمی کردند، ناگهان 
وی را در مرکز توجهات خود قرار داده و پول های کثیف به 
پای ثابت صفحه نخست روزنامه ها و سایت هایشان تبدیل 
شــد. رحمانی فضلی دیروز به مجلس رفت و قفل چمدان 
پول های کثیف را گشود. چمدانی خالی که البته هزینه هایش 

برای کشور سنگین بود.
به گزارش فارس عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشــور 
که برای توضیح درباره اظهاراتش پیرامون »پول کثیف« در 
مجلس حاضر شده بود، با تاکید بر اینکه اظهاراتش در این 
خصوص توســط برخی رسانه ها تحریف شده، گفت: اگر از 
صحبت های من به دلیل انعکاس بد در مطبوعات و رسانه ها 

سوءبرداشت شده، عذرخواهی می کنم.
وی گفت : من پیش از این هم که در دیوان محاسبات 
بودم بارها این نکته را مطرح کردم و امروز نیز بر آن تأکید 
می کنم که یکی از بزرگترین مشــکلاتی که ما در کشور با 

آن مواجه هستیم موضوع بی انضباطی مالی است.
رحمانی فضلی اضافه کرد: ما هنوز نمی توانیم بگوییم 
که کل درآمدها و هزینه های کشور چقدر است، همانطور 
که پیش از این هم می گفتم ما باید به صورت جدی تمام 
منابع مالی و هزینه های کشور را به صورت واحد و یکپارچه 
نه به عنوان یک مســئله دولتی بلکه به عنوان یک مسئله 
حاکمیتی و نحوه گردش و چرخش آنها را مشخص کنیم 

و نظارت عالیه ای بر تمام امور داشته باشیم.
درخواستمجلسهغیرعلنیبود

وزیر کشور اظهارداشت: من طی نامه ای از رئیس مجلس 
شورای اسلامی درخواست کردم تا در صورت امکان، جلسه 
به صورت غیرعلنی برگزار شود تا ارقام و اعدادی را که من 
اعلام می کنم مورد سوءاستفاده دشمنان قرار نگیرد البته 
موضوعی که ما می خواهیم به آن بپردازیم مسئله ای است 
که کشورهای اروپایی و آمریکا به شدت با آن مواجه هستند 
و علی رغم همه برنامه ها و اقدامات، بزرگترین پولشویی ها در 
داخل آمریکا، اروپا و کشورهای قدرتمند صورت می گیرد 
اما ما به عنوان کشور جمهوری اسلامی ایران معتقدیم که 
باید تمام فعالیت های ما مبتنی بر عقاید و اصول انقلابی و 

اعتقادی مان باشد و کمترین تخلف را داشته باشیم.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: من در سخنرانی خود 
در روز دوم اردیبهشت سال قبل در جمع فرماندهان مبارزه 
با موادمخدر بر آثار و عواقب قاچاق و درآمدهای ناشــی از 
آن صحبت کردم. آثار امنیتی این مسئله را مطرح کردم به 
گونه ای که امروز برای ما مســجل است پول های قاچاق و 
قاچاقچیان با اشرار و تروریست ها ارتباط دارند و این موضوع 
را ما برای اولین بار امسال در سازمان ملل نیز مطرح کردیم 
و برای آنها نیز این مسئله جالب بود و مصادیق خود را در 

این خصوص به آنها ارائه کردیم.
بایدقاچاقومنابعناشیازآنراکنترلکنیم

وی با بیان اینکه اگر ما قاچاق و منابع ناشی از قاچاق 
را کنترل نکنیم حتما گروه های افراطی و تروریستی از این 
مسئله استفاده می  کنند، افزود: در حوزه اقتصادی نیز من 
این مثل را مطرح کردم که پول هایی که ناشــی از قاچاق 
است می تواند در اقتصاد کشور ضررهای بسیار زیادی وارد 
کند و رقابت را دچار اشــکال کرده و انحصار ایجاد کند و 

در نهایت فرار سرمایه ها را از کشور در پی داشته باشد.
رحمانی فضلی خاطرنشــان کرد: در حوزه سیاسی این 
مسئله را مطرح کردم که اگر ما مراقب نباشیم قاچاقچیان و 

پساز۲ماهجنجالوسوءاستفادهحامیاناصلاحات

وزیر كشور: پول كثیفی دركار نبود!
عذرخواهی می كنم

کسانی که به دنبال پول های کثیف هستند محتاج به حامی 
بوده و حامی خود را در حوزه قدرت جست وجو می کنند و 
اگر هوشیار نباشیم امکان دارد تا این افراد از طرق مختلف 
در حوزه سیاســی من جمله از طریق انتقال قدرت که این 
امر در قالب انتخابات صورت می گیرد، اعمال نظر و اعمال 
نفوذ داشته باشند. وی ادامه داد: البته این موضوع در همان 
روز از سوی رسانه های مختلف به گونه ای مطرح شد که هم 

ناقص، هم جهت دار و هم تحریف شده بود.
وی ادامه داد:  اطلاعیه از طرف ستاد مبارزه با موادمخدر 
صادر شد و در آنجا این بحث اصلاح شد و این موضوع مطرح 
شد که چنانچه گردش ناسالم مالی موادمخدر در هر حوزه ای 
از جمله سیاســت ورود کند منجر به فساد و قدرت گرفتن 
عوامل قاچاق در مناســبات آن حوزه خواهد شد، نسبت به 
تأثیر پول های کثیف ناشــی از قاچاق مواد مخدر در تمام 

عرصه ها از جمله سیاست هشدار داده شد.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: موضوعی که من مطرح 
کردم یک موضوع ملی اســت و ما اگر توجه نداشته باشیم 
باید یقین دانســت که این افراد به همه حوزه ها قصد نفوذ 
خواهند داشــت برای اینکه به دنبال حامی هستند و برای 

اینکه منافع و قدرت می خواهند.
توضیحدادیمکههشداربودهاست

وزیر کشور اظهارداشت: برخی از رسانه ها این موضوع 
مهم کشــور را بر عرصه رقابت های سیاســی، تحلیل های 
گروهــی و با توجه به مصالح و منافع خود از آن اســتفاده 
کرده اند و مــا روز بعد از آن توضیح دادیم که این موضوع 

هشدار بوده است.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: انتظار من از مجلس و 
قوه قضائیه و همه این است که با این موضوعات به صورت 
اساسی مقابله شود و اجازه ندهیم تا این فضا در کشور ایجاد 
شــود اما مسئله ای که اصلا مطرح نشده شما نمایندگان از 
من انتظار دارید که جنگ روانی رسانه های داخلی و خارجی 
را کــه به این موضوع دامن زده اند در داخل آن دام حرکت 
کنم و مسائل کشور را مطرح کنم که چه اتفاقی افتاده است.
وی افزود: چه کسی  می تواند برای بنده اثبات کند که 
چنین موضوعی اتفاق افتاده اســت و گلایه من از کسانی 
اســت که در این مسئله فریب رسانه ها را خوردند و در پی 
آن رسانه ها مسائلی را مطرح کردند که خودشان به آن دامن 
زدند و مســئله سیاسی در کشور به گونه ای شد که عده  ای 
طرفدار این مســئله شــدند و عده ای در مقابل آن موضع 

گرفتند و انگار که موضوع را به خود گرفتند.
وزیر کشور اظهار داشت: مقام معظم رهبری بارها و بارها 
در مورد ورود پول های فساد به حوزه انتخابات، سیاست و به 
حوزه قدرت تذکر دادند چرا ما در مقابل یک موضوعی که به 
صورت یک هشدار مطرح می شود چنان موضع می گیریم که 
بعد برای دفاع از آن موضع غلط به گونه  ای حرکت می کنیم 
که چند اســم هم از آن بیرون می آید. این کار چه مشکلی 

را حل می کند؟
ازاظهاراتمناستفادهسیاسیشده

وزیر کشــور با تاکید بر اینکه از اظهارات من استفاده 
سیاسی شــده و مباحث به انحراف کشــیده شده است ،  
گفت: مسئله مهمی که من در آن نشست بیان کردم امروز 
به بازی های سیاسی کشیده شده که این اصلاً درست نیست.
وی در ادامه اظهارات خود با اشاره به اینکه 3 میلیارد 
دلار از طریق مواد مخدر وارد عرصه اقتصادی کشــورمان 
شده است، افزود: در 3 ماه اخیر با کیسی مواجه شدیم که 
فردی 35 ساله با 5 کلاس سواد در عرض 2 سال 200 تن 

جابجا کرده، برای اولین بار در طول تاریخ مبارزه پولشویی 
در کشور شبکه ای را شناسایی کردیم که در آن 2 هزار نفر 

با دارایی های یکسان به این فعالیت می پردازند.
رحمانی فضلی از نمایندگان مجلس پرسید که آیا به روند 
هزینه های مربوط به انتخابات در کشور نظارت می شود؟ آیا 

قدرتمندان و سودجویان به دنبال سوءاستفاده نیستند؟
وی تصریح کرد: انتظار بنده و مردم از شما نمایندگان 
و همچنین انتظار همه مردم از ما این اســت که بستری را 
از نظر اقتصادی فراهــم کنیم و مدیریتی بر منابع مالی و 
فعالیت های اقتصادی انجام دهیم تا این فعالیت ها منجر به 

پول های کثیف و قاچاق نشود.
وزیر کشور تاکید کرد: بنده مجددا عرض می کنم که این 
موضوع را در حوزه سیاسی به عنوان هشداری که باید مواظب 

باشیم به حوزه قدرت و سیاست کشیده نشود، می دانم.
وی افزود: اگر برداشت دوستان از سخنان من به خاطر 
اینکه رســانه ها آن را در بازی های سیاسی خود به گونه ای 
به نفع مقاصد سیاســی خود استفاده کرده اند و ما بارها آن 
را تکذیب کردیم، من امروز پیش شما آمدم تا این موضوع 

را بطور شفاف بیان کنم.
رحمانی فضلی در پایان خاطرنشان کرد: به بنده پیشنهاد 
می کنند که بگویم اگر سوءاستفاده ای از صحبت های من به 
دلیل انعکاس بد در نشــریات و روزنامه ها صورت گرفته، از 

طرف آنها از شما عذرخواهی کنم.
خواستهنایبرئیسمجلسازوزیرکشور

حجت الاســلام ابوترابی نایب رئیس مجلس خطاب به 
رحمانی فضلی گفت: بدون کمترین چشم پوشی حضور پول 
کثیف در حوزه سیاست به ویژه نهاد قانون گذاری را تبیین 
کنید. وی در تذکری در خصوص صحبت های وزیر کشــور 
در صحن علنی مجلس گفت: در اینکه در اقتصاد کشور به 
دلایلی که از جمله آن می توان به قاچاق سوخت اشاره کرد 
پول کثیفی رفته و بازمی گردد و همین یک نکته کافی است 
برای اینکه بدانیم ما در اقتصاد کشور شاهد جریان پول های 
کثیف هستیم و در این بحثی نیست و تبیین و ارائه راهکار 
برای برخورد منطقی با آن جزو دغدغه های مجلس و دولت 

به صورت مشترک است.
نائب رئیس مجلس خطاب به وزیر کشور اظهار داشت: 
از شما به عنوان سکان دار حوزه مبارزه با قاچاق و پول شویی 
انتظار مــی رود با برنامه در جهت حذف پول های کثیف از 
اقتصاد کشــور تمام تلاش خــود را به کار بگیرید و بدانید 
مجلس با تمام توان در این مســیر همراه شما است و قوه 

قضاییه نیز همراهی خواهد کرد.
سوالازرئیسجمهوردرمجلس

کلیدخورد
نایب رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس از جمع آوری 
امضاء برای ســوال از رئیس جمهور درباره دلایل عدم ارائه 
جزییات توافقات اخیر به مردم و عدم انتشــار فکت شیت 

خبر داد.
به گزارش فارس حمید رسایی نماینده مردم تهران و 
نایب رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی  با 
اشــاره به اینکه علی رغم تاکید رهبر انقلاب مبنی بر ارائه 
جزییــات مذاکرات به مردم و نخبگان، دولت بنایی بر این 
کار نــدارد و همچنان بر مخفی کاری اصــرار دارد، اظهار 
داشــت: پیگیری های ما نشان می دهد که  مانع اصلی ارائه 
جزئیات توافقات صورت گرفته هســته ای به مردم، شخص 
آقــای روحانی اســت و وزیر خارجه در ایــن باره تصمیم 

گیرنده نیست.

حسین علی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در 
مجلس شورای اسلامی نیز از جمع آوری امضا در صحن برای 
طرح دوفوریتی تصویب تصمیمات اتخاذشده در مذاکرات 
هسته ای و توافق نهایی در این خصوص در مجلس خبر داد.

مصوباتنمایندگان
نمایندگان مجلس در جلســه علنی دیروز برای تأمین 
نظر شورای نگهبان وظایف شورای ساماندهی مرکز سیاسی 
و اداری کشور و ساماندهی و تمرکززدایی از تهران را اصلاح 

کردند.
بهارســتان نشــین ها در ادامه دو فوریت طرحی را به 
تصویب رســاندند کــه در صورت تصویــب نهایی اعضای 
شــوراهای اسلامی شــهرها از کاندیداتوری در حوزه های 
انتخابیه سراسر کشور برای انتخابات مجلس محروم می شوند.

همچنین در این جلسه »غلام محمد زارعی« به عنوان 
عضو ناظر مجلس در شورایعالی صنایع دریایی برگزیده شد.

از سوی دیگر در جلسه علنی دیروز تقاضای 50 نماینده 
برای ارجاع قانون آیین دادرسی به کمیسون قضایی مجلس 
شورای اســلامی در جلســه علنی امروز خانه ملت اعلام 

وصول شد.
خبر دیگر اینکه نمایندگان مجلس دو فوریت طرحی 
را به تصویب رساندند که با تصویب نهایی آن در جلسه روز 
سه شنبه خانه ملت، تمامی مؤسسات اعتباری غیربانکی و 
نهادهایی که به عملیات بانکی مبادرت می ورزند، مشمول 

نظارت بانک مرکزی می شوند.
قرائتگزارشعملکرددولتیازدهم
درتأمینمسکندهکهایپایین

گزارش کمیسیون عمران مجلس درباره عملکرد دولت 
یازدهم در تأمین مسکن دهک های پایین جامعه در جلسه 

علنی امروز خانه ملت قرائت شد.
در بخشــی از این گزارش آمده است: در مجموع بنظر 
می رســد که پس از گذشــت یک سال و نیم از عمر دولت 
یازدهم، در ســایه تعلل وزارت راه  و شهرسازی در تعیین 
برنامه های خود برای حوزه مســکن و اصرار بر سیاستهای 
تورم زا و مخالف با اصول اقتصادی، بخش زمین و مســکن 
با بلاتکلیفی مواجه است. بلاتکلیفی ای که موجب شده در 
دولــت یازدهم، پرداختی های بانک مســکن به پروژه های 
مســکن مهر )و بالتبع سرعت پیشــرفت این پروژه ها( 86 
درصد کاهش یابد؛ اعطای وام نوســازی مسکن روستایی 
75 درصد و اعطای وام نوســازی بافت فرسوده شهری در 
سال 92 نســبت به 91، حدود 87 درصد کاهش پذیرد و 
هیچ گونه برنامه ای برای تامین مسکن دهک های کم درآمد 

نهایی نشده و در دست اجرا نباشد.
نطقهایمیاندستور
وتذکراتنمایندگان

عباس صلاحی نماینده مردم تفرش در مجلس شورای 
اسلامی در نطق میان دستور خود گفت: وقتی پای مصالح 
ملی در میان باشد نظر دولت، مجلس و مردم نظری واحد 
خواهــد بود و همه به صــورت ید واحد از منافع ملی دفاع 

خواهیم کرد.
جمشــید جعفرپورنماینده مردم لارستان در مجلس 
شــورای اسلامی نیز در نطق خود گفت: چنانچه در همان 
روز امضای توافق تمام تحریم ها لغو نشــود توافقی صورت 
نخواهد گرفت و تیم مذاکره کننده باید بدون اعتماد به طرف 

مقابل نسبت به انشای متن توافق اقدام کند.
سید حمیدرضا  طباطبایی نائینی نماینده مردم نائین 
نیز با بیان اینکه تعداد استیضاح کنندگان وزیر مسکن، راه 
و شهرسازی به 58 نفر رسیده است، گفت: استدعا می کنیم 

این وزیر که کفایت ندارد به زودی استیضاح و عزل شود.
همچنین محمدحســین قربانی نماینده مردم آستانه 
اشرفیه در نطق میان دستور خود با بیان اینکه مجلس زیر 
بار توافقی که حق ملت را ضایع کنند، نخواهد رفت، گفت: 
از وزارت امور خارجه درخواســت دارم فکت شیت ایرانی را 

منتشر کنند تا اگر ابهامی وجود دارد برطرف شود.
علی نعمــت چهاردولی نماینده مردم ملایر در مجلس 
شورای اسلامی نیز در نطق میان دستور خودضمن محکوم 
کردن کشــتار وحشیانه 27 روزه مردم مظلوم یمن توسط 
آل سعود، گفت: به سازمان ملل و یونیسف تأکید می کنیم 

ارسال مواد غذایی و دارویی را به یمن آزاد کنند.
خبر دیگر آنکه زهــره طبیب زاده نوری نماینده مردم 
تهران در تذکری به وزیر امور خارجه خواستار توضیح علت 
در مورد حضور حسین موسویان در کنار تیم مذاکره کننده 

هسته ای و در مجالس مناظره دانشگاه ها شد.

آیتاللهنوریهمدانیدردیداروزیرکار:
دولت تمام توان خود را برای رونق اشتغال 

و رفع بیکاری به کار گیرد
اســتاددرسخارجحوزهبرلزوماهتمامجدیدولتمردانبرای
رفعمشکلبیکاریورونقاشتغالتاکیدکردوگفت:ایجاداشتغال،
خدمتیبسیاربزرگوکارپیغمبراناست؛بنابرایننخستینوظیفه

واولویتکاریشمانیزبایدایجاداشتغالباشد.
به گزارش خبرگزاری رســا، این مرجع تقلید در دیدار علی ربیعی، وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با اشاره به نکاتی در خصوص فعالیت در این سمت، 
خاطرنشــان کرد: ایجاد اشتغال، خدمتی بسیار بزرگ و کار پیغمبران است؛ 

بنابراین نخستین وظیفه و اولویت کاری شما نیز باید ایجاد اشتغال باشد.
وی افزود: برخی به نزد حضرت رسول اکرم)ص( می آمده و اظهار احتیاج 
می کردند که ایشان در پاسخ می فرمودند، هر کسی که اظهار نیازمندی کند 
به او کمک می کنیم اما در راهی قدم بردارید تا توانمند شــده و زندگی خود 
را اداره کنید؛ پیامبر اکرم)ص( به قدری سخن خود را تکرار می کردند تا فرد 
محتاج به ســوی اشتغال ورزی برود. آیت الله نوری همدانی به دومین وظیفه 
مهم وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان اجرایی کردن بیمه ســلامت 
اشاره و ابراز کرد: محرومان جامعه دغدغه بسیاری در خصوص بیمه سلامت 

دارند و این نشانی بر مسئولیت بسیار مهم شما در این زمینه است.
شمخانی: اقتدار نهادهای امنیتی و انتظامی 
برنامه تکفیری ها برای ناامنی در ایران را 

خنثی کرده است
دبیرشــورایعالیامنیتملیگفت:تغییرماهیتتهدیدات
واجتماعیشــدنبسترشــکلگیریمخاطراتامنیتی،ضرورت
بازبینیدرراهبردهاوسازوکارهایمقابلهایدرنیرویانتظامیرا

اجتنابناپذیرکردهاست.
علی شمخانی، نماینده مقام معظم رهبری در شورای عالی امنیت ملی بعد 
از ظهر یکشنبه در بیستمین همایش سراسری فرماندهان و مسئولان نیروی 
انتظامی با قدردانی از تلاش ارزنده فرماندهان، کارکنان و مسئولان سخت کوش 
نیروی انتظامی به ویژگی های منحصر به فرد این نیرو شامل اولویت دادن به 
اخلاق، فرهنگ سازی هنجارها، وجود انگیزه های عالی خدمت صادقانه به مردم 
و انقلاب اسلامی اشاره کرد و افزود: تامین امنیت پایدار و حفظ آرامش شهروندان 
 نیازمند تقویت توان و ارتقای بهره وری و اثربخشی در نیروی انتظامی است. 
 شمخانی ادامه داد: برای مقابله با تهدیدات نرم، اتکای صرف به بودجه و امکانات 
کافی نبوده و لازم است توان نرم کشور به عنوان منبع اصلی و جوشان اراده ملی به 
 صورت هوشمندانه برای پیش برندگی کشور و بازدارندگی موثر به کارگیری شود. 
 وی خاطرنشــان کــرد: یکــی از ابعــاد جنــگ نــرم مشغول ســازی 
ظرفیــت و فکــر نخبــگان و نیروهــای تخصصی بــه مســائلی جزئی و 
حاشــیه  ای اســت و نیروی انتظامــی باید بــه حفظ هوشــیاری در تراز 
 راهبــردی، نیازهــا و اولویت هــای اصلی را شناســایی و به آنهــا بپردازد. 
 دبیر شورای عالی امنیت ملی افزود:  نیروی انتظامی تنها سبز پوش عرصه 
نظم و امنیت صرف نیست بلکه ناظم و امنیت بخش فرهنگ و تربیت است و 
از این حیث باید پیوسته در مرزهای دانش، برای انجام ماموریت های تخصصی 
خود قرار داشته باشد.  نماینده مقام معظم رهبری در شورای عالی امنیت ملی، 
امنیت و اقتدار امروز کشور را دستاورد تلاش خالصانه دولت، مردم و نیروهای 
مسلح کشور در شرایط حساس منطقه دانست و افزود:  بدون شک تکفیری ها و 
تحریمی ها برای خدشه دار کردن محیط امنیتی ایران برنامه دارند و دلیل ناکامی 
 آنها،  ثبات سیاسی و اجتماعی و اقتدار نهادهای دفاعی،  امنیتی و انتظامی است. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران، در پایان شمخانی مسیر مذاکرات را مورد اجماع 
ملی دانست و در عین حال تاکید کرد، موافقان و منتقدان هر دو یاری دهنده 
و دلسوز نظام هستند و با تعامل و هم فکری منجربه کسب منافع حداکثری 

و مقابله با خدعه های طرف مقابل خواهند شد. 
رئیسسازمانحجوزیارتایرانخبرداد

کاهش قیمت حج 9۴ نسبت به سال گذشته
رئیسسازمانحجوزیارتکشــورمانگفت:علیرغمتورم،
افزایشقیمتبلیطهواپیماوافزایش۹درصديقیمتارزمبادلهاي،

قیمتحج۹۴نسبتبهسالگذشته۵درصدکاهشیافتهاست.
سعید اوحدي، در گفت وگو با خبرنگار پایگاه اطلاع رساني حج در خصوص 
زمان پرداخت قســط دوم هزینه ســفر حج تمتع اعلام کرد: پرداخت قسط 
دوم از روز دوشــنبه 7 اردیبهشــت از طریق شعب بانک ملي آغاز و به مدت 

10 روز ادامه خواهد داشت.
وي ضمن تشکر از زائران عزیزي که قسط اول سفر حج خود را به موقع 
پرداخت کرده اند، تأکید کرد: امیدواریم زائران متقاضي حج تمتع نسبت به 

پرداخت قسط دوم نیز در زمان مقرر اقدام کنند.
رئیس ســازمان حج و زیارت در خصوص خدمات سازمان حج و زیارت 
در حج تمتع، از رشــد قابل توجه کیفیت هتل هاي اجاره شده سخن گفت 
و اعلام کرد: با وجود افزایش 8 درصدي نرخ تســعیر ارز و همچنین افزایش 
کیفیــت 25 درصدي امکانات اقامتي، نه تنها افزایش قیمتي را براي حجاج 
عزیز نداشتیم بلکه هزینه سفر حج سال جاري 5 درصد نیز کاهش یافته است.

وي گفت: ســفر حج تمتع از اول شــهریور ماه آغاز خواهد شد و حجاج 
عزیز در قالب ۴53 کاروان که 58 درصد آنها مدینه قبل هستند، عازم سفر 

حج خواهند شد.

بقیه از صفحه ۲
همه این حوادث عبرت آموز یک پرســش مهم را پیش می کشــد و آن اینکه 
افراطیــون مدعی اصلاح طلبی و از جمله کارگزاران با چه مقصودی دنبال به بازی 

گرفتن آقای ناطق و تایید و تمجید از وی هستند؟!
2- عضــو مرکزیت کارگزاران می گوید برنامه این طیف، »ائتلاف اصلاح طلبان 
و اعتدالگرایان و اصولگرایان معتدل« برای تشــکیل چیزی شبیه مجلس پنجم به 

ریاست ناطق نوری است.
اظهارات محمد قوچانی در مصاحبه با نشریه مثلث پرده از عملیات فریب طیف 
افراطیون که علیه مجلس پنجم، شــعار »مجلــس زوری نمی خوایم- ناطق نوری 
نمی خوایم« سر می دادند، برمی دارد. ایجاد شکاف در میان اصولگرایان با القای معامله 
و تفاهم- و در عین حال حرکت با چراغ خاموش برای انجام عملیات غافلگیری- پایه 
این سناریو است. قوچانی هم چند ماه بعد از عبدالله نوری می گوید نباید حاکمیت 
را از تکرار مجلس ششم ترساند)!( تداعی مجلس پنجم، )79- 1375( در عین حال 
تداعی اکثریت جناح راستی برای جریان های جناح محور در حد فاصل آن سال ها 
است. در آن زمان کارگزاران )نماینده هاشمی( با انشعاب از جامعه روحانیت و ائتلاف 
با مجمع روحانیون، سعی کرد اقلیتی 30-120 نفره و مؤثر در مجلس دست و پا 
کند و سپس با روی  کار آمدن دولت اصلاحات، ناطق  نوری را منفعل نماید و حتی 
مجلس تحت ریاست او را »مجلس زوری« بخواند. ناطق نوری در خاطرات خود از 

رفتار کارگزاران در این دوره به شدت گلایه می کند.
قوچانی در مصاحبه با مثلث گفت: »شورای مشورتی اصلاح طلبان« به ریاست 
آقای خاتمی پس از تجربه موفق انتخابات 2۴ خرداد 92 در حمایت از دکتر حسن 
روحانی به این جمع بندی رســیده که آن تجربه را تداوم بخشــد و از صورت یک 
»حرکت« به شکل یک »نهاد« درآورد. در گام اول از آغاز روشن بود که بدون یک 
»مجلــس معتدل«، یک »دولت معتدل« نمی تواند به اهداف و خواســت »نهضت 
اعتدال- اصلاح« برسد. بنابراین راهکارهای متفاوتی برای شکل گیری یک سازمان 
ائتلاف میان احزاب اصلاح طلب بررسی شده و ظاهراً یکی از آنها به نتیجه رسیده 
است. اســاس این ساز و کار اتحاد میان همه اصلاح طلبان، ائتلاف با اعتدالگرایان 
و نیز اصولگرایان معتدل اســت. در واقع آنچه از آن ســخن می گوییم از اســاس 
یک حرکت ائتلافی اســت نه اســتقلالی و طبیعتاً در این حرکت ائتلافی جلب و 
جذب حداکثری نیروهای معتدل اساس برنامه اصلاح طلبان خواهد بود. البته این 
ائتلاف گفتمانی ]!؟[ خواهد بود نه ســازمانی. یعنی قرار نیست استقلال و هویت 

ائتلاف کنندگان مخدوش شود.
وی درباره نقــش کارگزاران در این میان می گوید: »حرکت ائتلافی در درون 
جبهه اصلاحات« قبل از رسیدن به این ساز و کار در کمیته سیاسی حزب کارگزاران 
سازندگی ایران به تصویب رسیده بود. در جریان رسیدن به این ساز و کار هم اشخاص 
حقیقی عضو کارگزاران مانند آقایان کرباسچی، مرعشی، امراللهی و لیلاز در شورای 
مشــورتی اصلاح طلبان حضور داشتند و در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات نیز 
آقای یدالله طاهرنژاد نظرات حزب را منعکس کرده اند. همچنین در شورای راهبردی 
انتخابات آقای سیدحسین مرعشی حضور دارند و طبیعتاً حضور ایشان بیانگر نظر 

مثبت حزب درباره این ساز و کار است.
قوچانی در عین حال از علاقه اصلاح طلبان برای ایجاد چیزی شــبیه »جبهه 

ملی« زیر نظر خاتمی سخن گفته است.
او در بخش دیگری از این گفت وگو درباره اصولگرایان معتدل توضیح می دهد: 
روشن بگویم؛ اصولگرایان معتدل در افرادی مانند جناب آقای ناطق نوری مصداق 
می یابد که البته در شرایط فعلی جایگاهی فراتر از اصولگرایی دارند. اما اگر اصولگرایان 
بخواهند به سوی اعتدال حرکت کنند می توانند ایشان را معیار قرار دهند. به نظر، 
آقای ناطق نوری می تواند بهترین گزینه برای ریاست مجلس دهم باشند که افرادی 
مانند آقای علی لاریجانی و محمدرضا عارف هر دو ریاست ایشان را خواهند پذیرفت، 
دولت از ریاست ایشان استقبال خواهد کرد و جبهه اصلاحات هم با کمال عقلانیت 
به ایشــان رأی خواهد داد. به نظرم حتی حاکمیت نیز از این موقعیت اســتقبال 
خواهد کرد. در واقع در انتخابات مجلس دهم مثلث هاشمی- خاتمی- روحانی به 
یک شکل جدید می تواند تغییر کند و آن شکل گیری ضلع چهارم یک مربع است: 

علی اکبر ناطق نوری.
عضو جدیدالورود حزب کارگزاران- که افزودن امثال وی باعث استعفای محمد 
هاشــمی از کارگزاران و اعلام خطر نســبت به تکرار سرنوشت افراطی گری حزب 
مشــارکت شد- همچنین اظهار می دارد: تشکیل فراکسیون اقلیت برنامه حداقلی 
اصلاح طلبان است اما برنامه حداکثری جبهه اصلاحات نه به دست گرفتن اکثریت 
مجلس که تغییر دموکراتیک )مبتنی بر رأی مردم( تندروهایی مانند جبهه پایداری 
در مجلس دهم و تشکیل یک مجلس معتدل با همکاری جناح اصولگراست. مجلس 

مطلوب اصلاحات در این دوره مجلس پنجم است نه مجلس ششم.
عضو تیم گرداننده نشــریات زنجیره ای کــه آخرین بار تیتر هتاکانه »من هم 
شارلی ابدو هستم« را بر صفحه اول روزنامه »مردم امروز« نشاند و موجب توقیف 
آن شــد، ادعا می کند: ما باید در مجلس آینده با حاکمیت به تفاهم برســیم و راه 
تفاهم الزاما رسیدن به اکثریت نیست، با یک اقلیت مقتدر می توان بهتر به تفاهم 
رسید. اقلیتی که نه چندان اندک باشد که بی اثر شود و نه چندان زیاد که حاکمیت 
از آن احســاس خطر کند. نباید حاکمیت را ترساند. باید آن را بر سر انصاف آورد. 
انصاف در اینجا به معنای به رسمیت شناختن طرف مقابل است و رسیدن به یک 
نقطه تفاهم مانند ریاست آقای ناطق اوج این توفیق است. بنابراین در شرایط کنونی 
حتی اگر امکان ریاست مجلس افرادی مانند آقایان خاتمی و هاشمی وجود داشت 
بهتر بود که خویشــتنداری کنیــم و واقع بینانه تر فکر کنیم. پارلمان عرصه جنگ 
نیســت، محل تفاهم است و این تفاهم با ایجاد یک فراکسیون باکیفیت بیشتر به 
دست می آید تا صرفاً فراکسیونی متکی به کمیت... شاید بهترین الگوی حاکمیت 
در مجلس دهم، تشکیل فراکسیون عقلای دکتر روحانی در مجلس دهه 60 و 70 
باشد که قوه عاقله پارلمان در دست آنان بود و از هر دو جناح در آن حضور داشتند.

گزارشکیهان
عملیات فریب افراطیون مدعی اصلاحات

برای انتخابات مجلس دهم

سرویس سیاسی-
نماینــدگانمجلسبهدنبالطرحیدوفوریتیبه
منظورنظارتهیئتیازمجلسبرروند»تدوین،نگارش

واجرایتوافقنامههستهای«هستند.
چندی پیش سناتورهای آمریکا طرحی در کمیته روابط 
خارجی سنای این کشــور درباره توافق هسته ای احتمالی با 
ایران- موسوم به »قانون بازبینی موافقتنامه اتمی ایران«- به 

تصویب رساندند.
بر اساس این لایحه، دولت اوباما باید متن موافقتنامه نهایی 
را به محض تکمیل شــدن -حداکثر پس از 5 روز- در اختیار 
کنگره قرار دهد. همچنین بر این اســاس، توانایی اوباما مبنی 
بر لغو بســیاری از تحریم های آمریکا علیه ایران در زمانی که 
کنگره در حال بررسی این موافقتنامه است، از بین خواهد رفت.
البته این تنهــا اثر این مصوبه نیســت. »قانون بازبینی 
موافقتنامه اتمی ایران« پای موضوعات غیرهسته ای را هم به 
توافق احتمالی باز می کند. ادعای حمایت ایران از تروریســم، 
موضوع موشــک های بالستیک و حقوق بشر از جمله مواردی 

است که در این قانون به آنها پرداخته شده است .
کاخ سفید موظف است گزارش های دوره ای و منظمی را 
در این موارد به کنگره ارائه کند و چنانچه جمهوری اسلامی 
برخــلاف میل اعضای کنگــره آمریکا قدمی برداشــت، آنها 
می توانند ظرف 10 روز تحریم های تعلیق شده را بازگردانند!

در این ســوی میدان، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
به دنبال طرحی هستند تا هرگونه تصمیم مربوط به مذاکرات 
هسته ای پس از تصویب در مجلس قابلیت پذیرش و اجرایی 

شدن داشته باشد.
 در همین ارتباط »سیدحســین نقوی حسینی« نماینده 
مــردم ورامین در گفت و گو با خبرنگار کیهان از جمع آوری 
امضــاء برای تهیه طرح دو فوریتی به منظور نظارت هیئتی از 
مجلس بر روند »تدوین، نگارش و اجرای توافق نامه هسته ای« 

بروجردیدردیدارباانجمنزرتشتیانتهران:
ایران نسبت به حقوق اقلیـت های دینی حساسیت زیادی دارد
رئیسکمیسیونامنیتملیوسیاستخارجیمجلسگفت:جمهوریاسلامیایراننسبت
بهحقوقاقلیتهایدینیبهعنوانهموطنانایرانیوتوجهبهمسائلآنهاحساسیتبالاییدارد.
به گزارش خبرنگاران، »علاءالدین بروجردی« رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با 

انجمن زرتشتیان تهران دیدار کرد.
در این دیدار »اســفندیار اختیاری کسنویه« نماینده اقلیت دینی زرتشتیان در مجلس شورای اسلامی و 

رستم خسرویانی رئیس انجمن زرتشتیان تهران حضور داشتند.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در این دیدار اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران 

نسبت به حقوق اقلیت های دینی به عنوان هموطنان ایرانی و توجه به مسائل آنها حساسیت بالایی دارد. 
وی افزود: همه اقلیت های دینی در مجلس شورای اسلامی دارای نماینده هستند و صدای آنها را با استفاده 

از تریبون خانه ملت مطرح می کنند که حاکی از نقش تعیین کننده آنها در مجلس است.
در ادامه اختیاری ضمن قدردانی از حضور رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس در 

انجمن زرتشتیان، از توجه جمهوری اسلامی ایران به اقلیت های دینی از جمله زرتشتیان قدردانی کرد. 

گزارشخبریکیهان

طرحمجلسبراینظارتبرمذاکراتهستهای
رویاروییبهارستانوکنگره

خبر داد و گفت: با توجه به اینکه بعد از بیانیه لوزان سؤالات و 
ابهامات بیشتری را در افکار عمومی ایجاد کرده است از سوی 
دیگر اظهارات وزیر خارجه کشــورمان و رئیس سازمان انرژی 
اتمی در مورد فکت شیت آمریکایی باعث شده است تا جامعه 

و نمایندگان مجلس در این خصوص اظهار نگرانی کنند .
وی با اشاره به این نکته که طرح مذکور در راستای حمایت 
از تیم مذاکره کننده هســته ای است افزود: هدف از ارائه طرح 
الزام تصویب توافق هســته ای میان ایران و گروه 1+5را ایجاد 
اطمینان و اعتماد مبنی بر اینکه وکلای مجلس  به نمایندگی 
از ملت ایران بر روند مذاکرات هسته ای و توافق در این خصوص 

نظارت کامل دارند. 
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلــس با تاکید بر اینکه در توافق نامه هســته ای باید عزت 
و منافع ملی کشــورمان تامین شود اظهارداشت: نمایندگان 

مجلس در حــال جمع آوری طرحــی دو فوریتی به منظور 
نظــارت هیئتی از مجلس بر رونــد »تدوین، نگارش و اجرای 

توافق نامه هسته ای« است. 
وی افزود: این درخواســت با استناد به اصل 125 قانون 

اساسی صورت می گیرد. 
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلــس گفت: هم چنین طرحی تهیه کردیم که دولت ملزم 
شــود موافقت نامه هسته ای را مطابق اصل 77 قانون اساسی 

به مجلس بدهد.
وی تصریح کرد: یکی از دغدغه های نمایندگان این است 
کــه متنی که به عنوان توافق نهایی نگارش می شــود چگونه 
بوده و اجرای آن چگونه اســت و اگر غربی ها کما فی السابق 
عهدشکنی کردند چه کار کنیم و چه کسی عهدشکنی آن ها 

را گزارش خواهد داد.

حسین علی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در 
مجلس شــورای اسلامی هم در این خصوص به کیهان گفت: 
نماینــدگان در صحن مجلس در حال جمع آوری امضاء برای 
طرحی هســتند که براســاس آن هرگونه تصمیم مربوط به 
مذاکرات هسته ای پس از تصویب در مجلس قابلیت پذیرش 
و اجرایی شدن دارد که این طرح به صورت دو فوریتی آماده 

شده است.
وی افزود: در این طرح که با اســتناد به اصل 125 قانون 
اساسی تهیه شــده، یک هیئت 7 نفره از نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی تشکیل می شــود تا بر مذاکرات و توافقات 

هسته ای نظارت داشته باشند.
اسماعیل کوثری نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی در این مورد گفت: طبق قانون اساسی هر قراردادی 
قبل از نهایی شدن باید به تصویب نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی برسد.
وی با اشــاره به طرح نظارت بر »تدوین، نگارش و اجرای 
توافق نامه هسته ای«  در مجلس افزود: تعدادی از نمایندگان 
مجلس طرح مذکور را در قالب 2 فوریت امضا کرده اند که بر 

تدوین و اجرای توافق نامه هسته ای نظارت داشته باشند .
ابراهیم کارخانه عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به 
طرح نظارت بر »تدوین، نگارش و اجرای توافق نامه هسته ای 
گفت: کنگره آمریــکا، تیم مذاکره کننــده آمریکایی و رژیم 
صهیونیستی در یک تقسیم کار مشخص به دنبال آن هستند 
تا در مذاکرات هســته ای پیش رو بتوانند حداکثر امتیاز لازم 

از طرف ایرانی بگیرند .
وی با اشاره به اینکه آمریکایی ها از کنگره بعنوان یک اهرم 
فشار بر جمهوری اسلامی ایران استفاده می کنند خاطر نشان 
کرد: هدف نمایندگان از طرح مذکور حفظ اقتدار و عزت ملی در 
مذاکرات هسته ای است و بهتر است تیم مذاکره کننده کشورمان 
بیشتر از نظرات کارشناسی نمایندگان مجلس استفاده کنند .

هاشمیرفسنجانی:
عربستان مسیر بدی را

 انتخاب کرد
رئیسمجمعتشخیصمصلحتنظامتاکیدکرد:عربستانیها
درآغازکاردولتجدید،مسیربدیراانتخابکردهاندوروحیات
مســلمانانرامخدوشکردهوبذرکینهودشمنیرادردلمردم

یمنمیکارند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در این 
مراســم که در آستانه روز جهانی کارگر و با حضور هیأت های اجرایی خانه 
کارگر شعب استان تهران، انجمن های اسلامی کارخانجات تهران و جمعی از 
اعضای اتحادیه زنان کارگر برگزار شده بود، با تبریک روز کارگر به این قشر 
زحمتکش، حضور آنها در مقاطع مختلف انقلاب را مؤثر دانست و گفت: در 
ســال 57 اعتصاب کارگران صدای انقلاب را به جهانیان رساند و پس از آن 

شاهد سرعت سقوط رژیم در درّه تاریخ بودیم.
وی در ادامه ســخنان خویش به روز معلم و نجابت معلم ها در جامعه 
اشاره کرد و افزود: باید به دغدغه های شریف ترین و در عین حال مؤثرترین 
قشــر کشور توجه شود که همه مسئولان کشــور میوه های باغ تحصیل و 

تدریس آنها هستند.
آیت الله هاشمی در خصوص پرونده هسته ای به مراحل مختلف مذاکرات 
ایران با کشــورهای 1+5 در دولت یازدهم اشــاره کرد و گفت: ایران تمایل 
و زمینه های مناســبی بــرای تعامل با جهان در جهت گســترش روابط و 

همکاری های دو جانبه دارد.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به موضع گیری های 
کینه توزانه رژیم اشــغالگر قدس و تقاضاهای غیرمنطقی مســئولان آن از 
کشورهای 1+5، ابراز داشت: ایران امن نه تنها مزاحم هیچ کشوری نیست، 

بلکه باعث تثبیت، تقویت و تداوم امنیت در منطقه خواهد بود.
وی با »دست یافتنی« توصیف کردن تفاهم هسته ای، به سیاست های 
اصولی و اســلامی انقلاب و فتوای رهبری معظم انقلاب در حرام دانســتن 
استفاده از بمب هسته ای اشاره کرد و گفت: حرف های یک مجتهد اسلامی در 
مقام رهبری یک جامعه متمدن، برای همه ما حجت است و غربی ها به جای 
القائات شیطانی صهیونیست ها، به سخنان انسانی مسئولان ایران توجه نمایند.
آیت الله هاشــمی رفســنجانی در بخش دیگری از ســخنان خویش با 
محکومیت تداوم تجاوز هوایی عربستان به یمن، تحلیلی از موقعیت تاریخی 
و جغرافیایــی و جایگاه مردم یمن در تاریخ اســلام ارائه کرد و تاکید کرد: 
عربستانی ها در آغاز کار دولت جدید، مسیر بدی را انتخاب کرده اند و روحیات 
مسلمانان را مخدوش کرده  و بذر کینه و دشمنی را در دل مردم یمن می کارند.

یادداشت روز

بقیه از صفحه ۲
 آیا عجیب خواهد بود که ریچارد هــاس بگوید »امتیازات مهمی را 
گرفتیم اما لغو تحریم ها همچنان بلاتکلیف و نامعلوم اســت«؟ لوزان اگر 
یک دستاورد داشته باشد، اثبات همین خباثت و بی صداقتی آمریکاست. 
آیــا ما در لوزان تعهدات خود را قطعی کردیم تا تازه در وین و نیویورک و 
مذاکرات بعدی درباره چند و چون لغو یا تعلیق 17 درصد تحریم ها مذاکره 
کنیم؟! یعنی برادران خوب ما در تیم مذاکره کننده و در جبهه دیپلماسی 
مسئولیت شان این بود که بروند و ابعاد چند لایه محدودیت ها و تعلیق های 
هسته ای را بپذیرند؟ آیا مأموریت این بود یا اینکه با خدعه  و شعبده دشمن 
در حاشــیه و ابهام ماند؟ البته به تعبیر هوشمندانه و ظریف رهبر حکیم 
انقلاب »هنوز هیچ کاری انجام نگرفته و هیچ چیز الزام آوری بین دو طرف 
نگذشته اما ممکن است طرف مقابل که یک طرف لجوج، بدعهد، بد معامله، 
اهل دبّه در آوردن، اهل از پشت خنجر زدن و اهل این جور سیاه کاری هاست 
سر جزئیات بخواهد کشور ما را، ملت ما را، مذاکره کنند گان ما را در یک 

دایره ای محصور کند«.
بنابراین طبق همان نقشــه راه  کلی که رهبر معظم انقلاب ترســیم 
فرموده اند همین هفته ها وقت چشم و گوش تیز کردن نسبت به  خدعه های 
دشمن و پاک کردن اشکالات مهم از چرک نویس لوزان و رفع ابهام های مهم 
موجود در آن است. این منطق، منطق غریبی است که دوستان خوش بین 
به بســتن با کدخدا و اوبامای مودب، وقتی پای اعتراض به فکت شــیت 
آمریکایی ها به میان می آید، می گویند آمریکا دشمن است چرا به حرف او 
اعتماد می کنید؟! انگار آمریکا طرف مذاکره و توافق نیست و سوم شخص 
بی ارتباط به این مذاکرات می باشــد؟ آیا می توان پذیرفت آمریکا خلاف 
تصورات تیم ما از مذاکرات و تفاهم حرف بزند و ما امیدوار باشیم به یک 
توافق خوب  می رسیم و او اجرا می کند؟! آیا در چنین وضعیت نقیض گویی 
حق نداریم بگوییم بیانیه لوزان مرده متولد شد و به همین دلیل رهبر معظم 
انقلاب حق داشتند ضمن تحقیر- نشان دادن حقارت آمریکا- با بی اعتنایی 

از این مرده عبور کنند؟!
این نوشــتار را باید در مجال دیگری شرح و بسط داد. اما اجمالا باید 
نوشت هدف اصلی آمریکا از روند فعلی، مشغول سازی و انجام عملیات فریب 
برای عملیات در محورهای دیگر یا دست کم کاستن از سرعت پیشروی و 
پیشرفت ایران است. مکمل این ایده آل دشمن می تواند وضعیتی از تعلیق 
و انتظار و بی عملی و بی تدبیری در رفتار مسئولان یا احاله همه گشایش ها 
به توافق کذایی باشد؛ این دغدغه مهم را حتی برخی حامیان دولت نظیر 
کرباسچی نیز اخیرا هشدار داده اند که دو سال از عمر فرصت دولت با همین 
انتظار محض گذشت. از سوی دیگر باید گوشه ذهن مان باشد که یک علت 
مهم عدم توافق و طلبکارتر شدن حریف، همین حالت تعلیق و انتظار و امید 
به خارج به جای اجرای نقشه بدیل )طرح B که همان ساماندهی اقتصادی 
در قالب اقتصاد مقاومتی است( می باشد. حتی اگر  چالش فعلی را  معامله 
فرض کنیم، منطقا داشــتن گزینه های بدیل به ما فرصت مانور و چانه زنی 
بیشــتر و خروج از جبریت القایی برخی شبه روشنفکران مدعی آزادی و 
اختیار را می دهد. به قول معروف همه تخم مرغ های آرزوی خود را در سبد 
مذاکره و توافق با آمریکا نگذاریم که با تلنگری از واقعیات درهم بشکند.

توافق لوزان چرا فرو ریخت؟
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